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ما با امید وارد جاده شده ایم

محمود کریمی معتقد است بیمه در 
شوق پیچیدگی ها و موضوعات متنوع 
فنی خود را محدود کرده است
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تحول دیجیتال در بیمه 
با چالش های بسیاری 

روبه رو است

باید تاب تحول 
داشته باشیم
 گفت وگو با یونس مظلومی، مدیرعامل 
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 زمانــی کــه در روزنامــه همشــهری کار 
می کردم، همیشه آن حجم سخت گیری 
در ویرایش گزارش ها و نوشته ها برایم عجیب بود. 
بخــش قابــل  توجهــی از ویرایش هــا، محتوایــی 
نبودنــد. گاهــی بــه صلاحدیــد ســردبیر یــا 
مدیرمسئول مجبور می شدی یک کلمه را با یک 
کلمه هم معنــی دیگر عوض کنی. بــه نظر چیزی 
تغییر نکرده بود، اما وقتی کلاه مخاطبان مختلف 
را ســرت می گذاشــتی، می فهمیدی »برداشت« 
آدم هــا حتــی از دو کلمه ســاده هم معنــی چقدر 
می توانــد متفاوت باشــد. توجیه آقای ســردبیر و 
جنــاب مدیرمســئول هــم همیشــه ایــن بــود که 
»نوشته« با همه چیز فرق می کند. نوشته به آدم ها 
حس سند بودن می دهد. ماندگار است. می شود 
حتی سال ها بعد جست وجویش 
کــرد و ایــن بــا یــک برنامــه زنــده 
تلویزیونی یا یک ســریال متفاوت 
است.  کاری با خوبی و بدی فرایند 
ویرایش متون در آن روزها ندارم، این 
روایــت امــا همیشــه برایــم یــادآور 
پیچیدگــی کاری بــود که بــا نهایت 
هیجــان انتخابــش کــرده بودیــم و 
دیوانه وار در دلش تجربه می کردیم 

و بزرگ می شدیم.

 از آن روزها 20 سالی می گذرد. حالا ابزارها 
این قدر متنوع اند کــه هر کدام مــان توی 
جیب مان یک رســانه داریم. در دنیای دیجیتال 
محاسبات خیلی چیزها به هم ریخته، قاعده بازی 
عوض شــده، هر کســی، هر لحظه ای که دوست 
داشته باشد؛ از هر جایی و در واکنش به هر اتفاقی 
که انتخاب کرده باشــد، می تواند اظهارنظر کند، 
بنویسد، لایو بگیرد، Join شــود، کامنت بگذارد، 
ریپلای کند و... . نتیجه تغییر قاعده بازی، شــده 
مواجهه با انبوهی از محتواها و ما هر روز بین این 
حجم انبوه، سر کار می رویم، معاشرت می کنیم، 
غذا می خوریــم و حتی شــب وقتی گوشــی را زیر 
بالش می گذاریم، خواب شان را می بینیم. ما تأثیر 
می گیریم و قضاوت می کنیم و همین طور آرام آرام 
مســیر زندگی مان تغییــر می کند. گاهــی خیلی 
خوب می شود، گاهی دلهره می اندازد به جان مان، 

گاهی هم خیابان بن بست می شود!

 کســب وکارها هم از ایــن انبوهیِ محتوا 
مثــل  درســت  می گیرنــد،  تأثیــر 
صاحبان شــان. گاهی آمارها بالا می رود، گاهی با 
سر می خورد زمین و گاهی هم مجبوری چند قدم 
عقب تر بروی و مدتی تکان خوردن شــان را تماشا 
کنی، بلکه بتوانی پیش بینی درست تری از آینده 
داشته باشی؛ آینده ای که ابهامش به  نسبت قبل 

از عصر دیجیتــال تغییری نکــرده، ولی مــا قطعاً 
مضطرب تریم، چــون نمی دانیم کدام یــک از این 
محتواها واقعی اند، کدام شایعه. کجا قرار است 
واقعاً بــاران خوشــبختی ببــارد و کجا فقــط ابرها 

آسمان را تاریک کرده اند.  

 در دنیــای واقعــی ایــن روزها هــم خیلی 
چیزهــا عــوض شــده اســت. »اعتماد« 
چیــزی اســت کــه اینجــا هــم گمــش کرده ایــم. 
واکنش هایمان را نگاه کنید! کار عوض می کنیم، 
ســرمایه گذار جدیــد می یابیــم، اســتارتاپ راه 
می اندازیم، شکست می خوریم، باز استارتاپ راه 
می اندازیــم، بــاز شکســت می خوریــم، مذاکــره 
می کنیــم، شــاخه جدیــدی بــرای پریــدن پیــدا 
می کنیــم، به زمیــن و زمــان بــد می گوییــم، اپلای 
می کنیم، برمی گردیم به زندگی کارمندی... ته همه 
اینها همان بی اعتمادی است. همان آسمان است 

که نمی دانی می خواهد ببارد یا ابری شود.

 بیمــه دیجیتــال! بیــش از حــد عنــوان 
ســاده ای اســت، نــه؟ گــول ظاهــرش را 
نخورید. در طول این چند سال معاشرت با اهالی 
این صنعت فهمیده ام که بیمه کلمه پیچیده ای 
اســت.  بیمــه...، اعتمــاد...، آینــده...، امنیت...، 
کســب وکار ســنتی...، کت وشــلوار ســرمه ای...، 
جلسه...، جلسه...، جلسه...، آیین نامه...؛ درباره 
پیچیدگی دیجیتال هم به اندازه کافی سخنرانی 

کردم، نه؟ 

 بیمه دیجیتال بر خلاف ظاهرش اتفاق 
پیچیده ای است؛ آغاز راهی که قرار است 
متفاوت از مسیرهای امتحان شده قبلی باشد. ما 
با امید وارد جاده شــده ایم. امید به ساختن کافه 
کوچکی در قالب یک رسانه برای معاشرت همه 
آدم هــا؛ بــرای یافتــن حــال خــوب در ایــن روزگار 
عجیب، برای چراغ قوه انداختــن در خیابان های 
ابری اطراف کسب وکارهایمان. برای اینکه شاید 
بالاخــره یک جایی همــه در کنار هــم حس کنیم 
برنده ایم. نه فقط برای اینکه حرف مان را زده ایم، به 
خاطر اینکه حرفی زده باشیم که حتی اگر 20 سال 
بعد برگشــتیم و دوبــاره خواندیمش، از مســتند 
بودنــش ذوق کنیــم. اصــلاً بــرای اینکــه آن قــدر 
فکرشده این مستند را بسازیم که نیازی به یافتن 

کلمات جایگزین نباشد. 

 ایــن اولیــن قســمت از ســریال بیمــه 
دیجیتال است و ما از همین ابتدا یادمان 
مانده که »نوشــته«ها در ذهن آدم ها مثل ســند 
ثبت می شــوند. قضیه »اعتمــاد« را هــم یادمان 

خواهد بود، قول! 
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 مجید بهزادپــور، رئیس کل بیمــه مرکزی هفته 
گذشــته بــار دیگر بــر تلاش بــرای ارتقای ســطح 
ضریب نفوذ بیمه در کشــور تأکید کــرد. بهزادپور که در 
نشســت مشــترک با مدیرعامل و اعضای هیئت عامل 
صندوق نوآوری و شکوفایی سخن می گفت، با شکستن 
چهارچوب های ســنتی در افزایش ضریب نفوذ و ایجاد 
تحول در صنعت بیمه، ابزارهای فناورانه و بهره گیری از 
ظرفیت شرکت های دانش بنیان را عاملی برای شکوفایی 
صنعــت بیمــه دانســت.  رئیــس شــورای عالی بیمــه با 
برشمردن نقش آفرینی ها و دستاوردهای صنعت بیمه 
در دوران تحریــم از ضــرورت برنامه ریــزی بــرای دوران 
پساتحریم سخن گفت. او معتقد است حضور صنعت 
بیمه ایران در جهان بــه مؤلفه هایی نظیر رتبه بندی نیاز 
دارد کــه تحقــق آن همراهــی شــرکت های فنــاور و 

دانش بنیان را می طلبد. بهزادپــور با بیان این مطلب که 
صنعت بیمه در اســتقرار ســامانه های فناورانــه همواره 
پیشتاز بوده، تأکید کرد که پروژه های نوسازی و بهسازی 
صنعت بیمه باید زودبازده باشــند، در غیــر این صورت 
ممکــن اســت بــا تغییــر فنــاوری در ســطوح مختلــف، 

آورده ای برای توسعه این صنعت نداشته باشد.

 رئیــس کل بیمــه مرکــزی از پایــش لحظــه  ای 
توانگری مالی شرکت های بیمه، کشف تقلبات 
بیمه ای و ارزیابی ریســک با محوریت رفتار بیمه گزاران 
به عنوان مســائل اصلی صنعــت بیمه یاد کــرد و گفت: 
»نهاد ناظر صنعت بیمه در نظام تصمیم گیری در امور 
نظــارت و توســعه نیــازی جــدی بــه بهره بــرداری از 

فناوری های روز دارد.«

 صحبت هــای احســان مؤمنــی، رئیــس اداره 
تصادفات  پلیس راهور تهران بزرگ در خصوص 
افت قیمت خودرو در تصادفات و نقش شرکت های بیمه 
بــا واکنش های بســیاری از ســوی اهالــی بیمه همــراه بود. 
مؤمنی هفته گذشــته بــا حضــور در برنامــه ای تلویزیونی 
عنوان کرد: »شــرکت بیمه مکلف اســت از بیمه شــخص 
ثالث مقصــر حادثه تا ســقف تعهــدات آن، افــت قیمت 
زیان دیده را پرداخت کند.«  او دربــاره افت قیمت خودرو 
این گونه توضیح داد: »وقتی  دو خودرو با یکدیگر تصادف  
می کنند، یک خسارت مستقیم  و ظاهری داریم که همه 
آن را می بینند و یک خســارت غیرمستقیم  و غیرظاهری 
کــه دیــده نمی شــود. ایــن خســارت غیرمســتقیم باعــث 
می شود که از ارزش این ماشین کاسته شود که به  کاهش 
ارزش قیمت خــودرو، افت قیمت خــودرو می گویند. افت 

قیمت خودرو یک جنبه قانونی دارد و کسی که خسارتی  
را به دیگــری  وارد می کنــد، مکلف به جبــران آن به صورت 

مستقیم یا غیرمستقیم است.«

 به گفته مؤمنی تا پیش از این وقتی کسی زیان 
می دید و تقاضــای افت قیمت می کــرد، پس از 
آنکــه افت قیمــت توســط کارشناســان تعیین می شــد، 
راننده مقصر از جیب خــود آن افت را پرداخت می کرد، 
ولی از اواخــر ســال 1397 با دســتورالعمل بیمــه مرکزی 
ماجرا به این صورت شد که اگر زیان دیده تقاضای افت 
قیمت داشته باشد، کارشناسان رسمی این افت قیمت 
را تعییــن می کنند و شــرکت بیمه مکلف اســت از بیمه 
شــخص ثالــث مقصــر حادثــه تــا ســقف تعهــدات آن 

پرداخت کند. 

رئیس کل بیمه مرکزی بار دیگر بر نقش فناوری های روز در صنعت بیمه تأکید کرد

هدف روشن است؛ فناوری در خدمت افزایش ضریب بیمه

اظهارنظر رئیس اداره تصادفات پلیس راهور تهران بزرگ 
توجه اهالی صنعت بیمه را جلب کرد 

بیمه باید خسارت افت قیمت خودرو را پرداخت کند 

نظرها و خبرها
V I E W S

A N D
 N E W S
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به تنوع معتقدیم تا تمرکز 
گفت وگو با یونس مظلومی، مدیرعامل بیمه تعاون درباره راه متفاوتی که این 

شرکت در صنعت بیمه کشور طی می کند 

 تمرکز آینده بیمه تعاون

بیمه گر چابک
 به طــور کلــی اســتراتژی های 
مدیریتــی بــه دو گــروه تقســیم 
می شــوند؛ اســتراتژی تمرکز و استراتژی 
تنوع. ما در بیمه تعاون از استراتژی تنوع 
اســتفاده کرده ایم و ایــن روال را نیز ادامه 
می دهیم. مــا نمی خواهیم بیمــه تعاون 
مشــهور به لاین خاصــی از بیمه باشــد. 
البته کار سختی است، اما ریسک پذیری 
مــا را بهبــود می بخشــد. شــرکت هایی 
هســتند که امــروز بــه بیمه هــای زندگی 
معروف انــد، ولــی مــا هیچ وقــت ایــن 
استراتژی را نداشتیم که در حوزه خاصی 
شــناخته شــویم؛ بــا ایــن سیاســت کــه 
میانگین صنعت بیمه هرچه باشــد، ما 
می خواهیــم همــان میانگیــن را داشــته 
باشــیم. مثلاً اگر بیمه درمان در صنعت 
بیمه 24 درصد ســهم دارد، ما هم سعی 
می کنیم بــر مبنــای همین عــدد حرکت 

کنیم. 

 ما در ســال 1400 تقریبــاً ترکیب 
پرتفویی شبیه به ترکیب پرتفوی 
کل صنعت بیمــه داشــتیم. از طرف دیگر 
کارهای جسورانه هم انجام نمی دهیم. در 
عین اینکه بسیار به توسعه بازار و افزایش 
سهم بازار می اندیشیم، اما معتقدیم که 
باید حواس مان به ریسک های فاجعه بار 
باشد. یعنی در عین حال که رشد و توسعه 
بازار برایمان مهم است، ولی بی گدار به آب 
نمی زنیم. شاید توســعه ســهم بازار ما به 
سبب همین استراتژی، به صورت میان بر و 
جهشی نباشد، اما آهســته و پیوسته در 
حال حرکــت هســتیم. میانگین رشــد ما 
حتــی از صنعــت بیمــه بالاتــر بــوده، امــا 
اســتراتژی مــا رشــد در یــک حــوزه خاص 
نیست، بلکه به شکل متعادل و متوازن در 

همه رشته ها حرکت می کنیم. 

 نقطه قوت بیمه تعاون در چابکی 
و چالاکی است. تصمیم گیری ها 
بســیار ســریع اتفاق می افتند و در همین 
راســتا بــرای خودمان یــک مزیــت رقابتی 
تعریف کرده ایم که بحث سرعت پرداخت 
خسارت است و همین امر باعث شده هیچ 
پرونده ای مبنی بر عدم پرداخت خسارت، 
در هیچ دادگاهی علیه بیمــه تعاون وجود 
نداشته باشد. به جرئت می توانم بگویم که 
کمترین پرونده را از بابت پرداخت خسارت 
در بیمــه مرکــزی داریــم کــه ایــن خــودش 
موفقیت بزرگی برای ماست، بنابراین من 
بیمه تعاون را در دو عبارت خلاصه می کنم؛ 

بیمه گر چابک و چالاک! 

COVER STORYداستان جلد

نه هراسی از قضاوت ها دارد، نه ترسی از حرکت روی لبه تیغ ریسک ها. یونس مظلومی، مدیرعامل بیمه تعاون، در مدت پنج سال حضورش در این شرکت خود را این طور معرفی 
کرده است. او تب وتاب متفاوت بودن دارد و تشنه راه و رسم شکستن مرزهاست. اهل ماجراجویی است و طالب هم نشینی و هم صحبتی در رابطه با هر ایده جدیدی. حتی اگر 
بهای سنگین این حرکت در جهت مخالف، انتقاد صریح و تند افکار عمومی باشد. مسئله ای که هیچ وقت از نمای نزدیک به آن پرداخته نشد و کسی در میانه نقدها و هجمه ها 
از اقدامات بعضاً عجیب بیمه تعاون دلیل این میل به تفاوت را نپرســید. در نهمین سالروز تأسیس بیمه تعاون به ســراغ یونس مظلومی رفتیم و او نه در مقام یک مدیرعامل 

بلکه در قامت فردی که دغدغه نوآوری در قالب تنوع دارد، با خلق وخویی گشاده درباره مسیر متفاوت بیمه تعاون با ما به گفت و گو نشست. 

 ما امروز بیمه تعاون را به عنوان بیمه گر 
متفــاوت می شناســیم؛ بیمه گــری کــه در فضــای 
ســنتی صنعــت بیمــه بعضــاً بــا جســارت وارد 
رویکردهــای مختلــف می شــود. ایــن رویــه جدید 

بیمه گری را چطور معنا می کنید؟ 
من اعتقادم بر این است که وقتی یک شرکت خصوصی 
تأســیس می شــود، اگــر همــان کاری را انجــام بدهــد کــه 

شــرکت های دیگر طی 90 ســال انجــام داده انــد، طبیعتاً 
بیمه گزار و مشــتری بالقــوه ترجیــح می دهد نیــازش را از 
طریق همان شرکت های کهنه کار برطرف کند؛ چراکه این 
شرکت ها به خاطر فعالیت بلندمدت، آزمون خودشان را 
پس داده اند و اعتماد ایجاد کرده اند. طبیعتاً شرکتی که 
وارد بازار می شود، باید دست به کارهای متفاوتی بزند تا 
هم توجــه بازار را به ســمت خــودش جلب کنــد و هم این 

پیام را به مشتری برساند که ما نسبت به دیگران متفاوت 
هســتیم. ایــن دقیقاً همــان چیزی اســت کــه ما به اســم 

بازاریابی جنجالی می شناسیم. 

 بازاریابی جنجالی مانند یک تیغ دولبه 
اســت. ممکن اســت همان قدر که در جلب توجه 
جامعه مخاطب مؤثر باشــد، بازخــورد منفی هم 

I N T E R V I E W

صنعت
I N D U S T R Y
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سوئیچ یعنی کشتن 
کسب وکار ما

 ما باور داریم که نظارت باید انجام 
شــود، امــا نظــارت نبایــد بــا اجرا 
دخیل شود؛ حال به هر دلیلی. خط قرمز 
برای نظــارت ورود به حوزه اجراســت. فکر 
کنید بــرای حکومتی رنــگ و جنس لباس 
مردم مهم باشــد. فکر کنید حــالا به جای 
استانداردســازی بیاید همــه کارخانه های 
تولید لباس را تعطیل کند، به این بهانه که 

فقط و فقط باید از ما لباس بخرید. 

احساس من از اقدام بیمه مرکزی 
این اســت. حتی به فــرض اینکه 
این دغدغه هــای نهــاد ناظــر دغدغه های 
درســتی باشــند، مدلی کــه برای حــل این 
نگرانی هــا در پیــش گرفتــه شــده، مــدل 
اشتباهی اســت و طراحی مدل درست بر 
عهده نهاد ناظر است. فقط باید خط قرمز 
عدم حضور به لایه اجرا رعایت شــود. اما 
نگرانی ما دقیقاً کجاست؟ مسئله انحصار 
استفاده از خدمات شرکت آمیتیس است. 
اگر الزام یــا انحصاری در ایــن زمینه وجود 
نداشته باشد، ما مشکلی با قضیه سوئیچ 
نخواهیم داشت، اما انحصار به استفاده از 

آمیتیس می تواند چالش بزرگی باشد.

نکتــه بعــدی ســاختار ســازمانی 
آمیتیس اســت کــه بــه صندوق 
صنــدوق  و  مرکــزی  بیمــه  کارکنــان 
بازنشســتگی آن متصــل می شــد. ایــن 
سهیم شدن در نقش کسب وکاری ما و در 
ضمــن ورود همزمــان بــه لایــه نظارتــی 
مشکل ســاز خواهــد بــود. درســت مانند 
اتفاقی که در شهرداری ها شــاهد بودیم و 
مهندســان ناظر می توانســتند خودشان 
دفتر مهندسی داشته باشند و سبب ساز 
اتفاقی مانند متروپل شوند. در اینجا تضاد 
منافع باعث ضعــف مدیریتی می شــود. 
وقتی بحث اجبار و الزام و تضاد منافع به 
وجود می آید، دقیقاً جایی است که به نظرم 
لازم بود ما ورود می کردیم و واکنش نشان 
می دادیم؛ وگرنه خود مسئله سوئیچ آن قدر 
حساسیت برانگیز نیست. ما  شأن نظارتی 
بیمه مرکزی را محترم و مفید می دانیم، ولی 
اگر به هــر دلیلی وارد ســاختاری شــود که 
تضــاد منافــع دارد، اگر بخواهد بــرای یک 
ســاختار انحصــار ایجــاد کنــد و وارد 
تصدی گری شــود، آن وقت می توان گفت 
که باید جلوی این روند  ایســتاد. صادقانه 
بگویم روندی که بیمه مرکزی طراحی کرده، 

کشتن کسب وکار ماست.

COMMENTدیدگاه

بهارهشریفیون
مدیرعاملبیمهداتکام

ناظر نمی تواند 
مجری باشد

 امــروز بزرگ تریــن چالش مــا بیش از مســئله 
نظــارت موضــوع الــزام اســتفاده قطعــی از 
خدمات سوئیچ آمیتیس است. چون شرکت های بیمه 
امــروز همگی ایــن قابلیــت را دارند کــه بتواننــد به طور 
مســتقیم بــه اســتارتاپ های بیمــه ای دسترســی بــه 
وب سرویس های خودشــان را بدهند، ولی این الزام به 
استفاده صرف از خدماتی که آمیتیس در اختیار قرار 
می دهــد، برای مــا ایجاد مشــکل کرده اســت. در حال 
حاضــر میــزان تخلفــات در حــوزه آفلاین زیاد اســت و 
حتی ضریب خسارت در شــبکه آفلاین خیلی بیشتر 

از میزانی است که از سوی حوزه فروش آنلاین گزارش 
می شود. در یکی از جلسات بیمه مرکزی این طور مطرح 
شــده که ما هیچ کارگــزاری نداریم کــه بدهکار صنعت 
باشــد؛ بلکه این مشــتری اســت که بدهکار اســت. به 
نظرم این موضوع به اصلاح نیاز دارد. بیمه مرکزی مثلاً 
می گوید کــه اگر خودروســازی بدهی بــه صنعت دارد، 
دقیقاً خودروساز است که بدهکار است، نه کارگزارش. 
مســئله این اســت که کارگــزار متعلق به خود شــرکت 
خودروسازی است! اینها از موارد مهمی است که باید 

به آن پرداخته شود.

سوئیچ بیمه؛ گرفتار در بن بست مقررات 
جنجالسوئیچنهادناظرذینفعانصنعتبیمهراپایمیزگردی

دردفتررئیسمرکزفناوریاطلاعاتبیمهمرکزیکشاند
این روزها شنیدن اخباری از سرنوشت سوئیچ بیمه مرکزی 
برای هر کدام از بازیگران اکوسیستم بیمه می تواند بسیار 
بااهمیت باشد؛ چالشی بزرگ که به نظر می رسد راهکاری 
جز نشستن بر سر میز مذاکره و در پیش گرفتن راه تعامل 
و تعادل ندارد. به این بهانه و برای ساختن مسیری سازنده 
برای تعامل میزگردی بــا حضور اهالی صنعــت بیمه و به 
میزبانی قاسم نعمتی، رئیس مرکز فناوری اطلاعات بیمه 

مرکزی ترتیب دادیم.
بهــاره شــریفیون، مدیرعامــل بیمــه دات کام؛ محمدرضا 
فرحی، مدیرعامل بیمه بازار؛ حامد ولی پوری، مدیرعامل 
ازکــی؛ امیــر عبیــری، مدیرعامــل آیتــول؛ حامــد کاظمی، 
مدیرعامل مرکوری؛ علیرضا عقیلی، مدیرعامل هشتگ 
بیمه؛ احسان حق به جانب، مدیرعامل بیمیکا و روح الله 
حیدری، مدیــر فنــاوری اطلاعات بیمــه پارســیان هر یک 
در فرصــت اندکــی کــه در اختیــار داشــتند، از چالش هــا 
و دغدغه هایشــان گفتنــد و صحبت هــای میزبــان را نیــز 
شنیدند؛ میزبانی که در تمام طول نشست سعی داشت 
به نحوی به اهالی صنعت بیمه این اطمینــان را بدهد که 
بیمه مرکزی نه به لایه اجرا وارد شده و نه قصد انتفاع دارد؛ 

بلکه آنچه در قالب سوئیچ اصرار بر انجام آن است، فقط 
داشتن دریچه ای برای نظارت دقیق تر برای رفع نگرانی ها و 

دغدغه مندی های همیشه رگولاتور است. 
قاســم نعمتــی در این بــاره بــه نماینــدگان اســتارتاپ های 
بیمــه ای توضیــح داد:  »اعتراض هــای امروز به ســوئیچ به 
فضــای کســب وکار فناورانــه نیســت؛ بلکــه بــه آیین نامه 
اســت. بگذارید یک ســؤال بپرســم. بیمه نامه چه زمانی 
صادر می شــود؟ هر وقــت که پرداخــت انجام شــود. پس 
باید تکلیف پرداخت معلوم باشد. بنابراین اگر آیین نامه 
برای کسب وکارها این شرایط را در نظر نگرفته، مشکل از 
سوئیچ نیست. نکته اینجاست که قانون غلط هم باید اجرا 
شود. قانون تا زمانی که قانون است، چه درست و چه غلط 
باید اجرا شود. حالا قانون را بگذارید وسط و برایش به فکر 

چاره باشید. اصلاً نوآوری همین است.« 
به عقیده نعمتی آنچــه امروز اســتارتاپ های بیمــه ای به 
آن نیــاز دارنــد، مطالبه گــری برای توقف ســوئیچ نیســت، 
بلکه مطالبه برای تغییر عبارتی اســت که ایــن روزها هیچ 
شــباهتی به نوع کســب وکار آنها ندارد؛ کارگزاران برخط: 
»به نظر من بیشترین دغدغه همه شما نقد به آیین نامه 

است که بنده خودم هم اولین منتقد آن هستم. قطعاً اسم 
شما به غلط کارگزار برخط است. شما اصلاً کارگزار برخط 
نیستید. مدل فضای کسب وکاری شبکه فروش باید تغییر 
کند. از سوی دیگر به نظر من پراکندگی نوع فعالیت های 
شما باعث شده که دغدغه های متفاوتی نیز مطرح شود 
و باید راهکاری برای رساندن نیازمندی های استارتاپ های 
بیمه به نهاد ناظر به وجود بیاید که این کار شماســت، نه 

نظارت.«
نعمتی بعد از بحث طولانی با اســتارتاپ های بیمه ای که 
هر یک دغدغه های خود را عنوان کردند، از الزام به اجرای 
ســوئيچ گفت و بــر انجــام آن تأکیــد کــرد. او صحبت های 
خود را این طور به پایان برد و بعد روانه جلســه ای شــد که 
مهم ترین بحث آن نیز ســوئيچ بیمه بود:  »ســوئیچ بیمه 
قطعاً نــکات تاریکی دارد و بی نقص نیســت، ولــی تا اجرا 
نشود قابل رفع نیست. اما رسیدن به این نقطه هم قطعاً 
با کمک اکوسیستم نوآوری امکان پذیر است. نکته آخر را 
نیز بگویم. تا وقتی آیین نامه وجود دارد، الزام به اســتفاده 
از ســوئیچ هم وجود دارد. هــر وقت آیین نامــه تغییر کرد، 
می توانیم درباره نبودن قطعی سوئیچ هم صحبت کنیم!«

   عکس:  پریا امیرحاجلو
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